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Inleiding:
In september 2009 is het gebied Engbertsdijksvenen (EDV) aangewezen als Natura 2000-gebied. Voor 
elk Natura 2000-gebied zijn natuurdoelen geformuleerd voor het in stand houden en/of verbeteren 
van habitattypen en vogelsoorten. Om de habitattypen actief hoogveen en herstellend hoogveen in 
het natuurgebied te behouden en te herstellen is het nodig het gebied te ‘vernatten’. Voor het 
vernatten van het gebied worden interne en externe maatregelen getroffen. Externe maatregelen 
zijn maatregelen die worden uitgevoerd op gronden (meest agrarisch in gebruik) in en rondom het 
natuurgebied om het hydrologisch systeem te herstellen en om waterverlies uit het veen te 
beperken. Deze externe maatregelen van het gebied rondom de EDV heeft de meeste impact op de 
bedrijven en de bewoners van de percelen rondom de Engbertsdijkvenen.

Er wordt aangegeven dat onze gemeente het standpunt heeft ingenomen dat er een evenwichtige 
afweging moet plaatsvinden tussen het natuurbelang en het belang van de bewoners en 
ondernemers rond het gebied. Het CDA Twenterand vindt het belangrijk dat de inwoners en 
bedrijven centraal staan. Er moet voldoende voor wordt gezorgd worden dat zij op een veilige 
manier kunnen blijven wonen en op een gezonde basis hun bedrijf kunnen blijven uitvoeren.

Het CDA Twenterand heeft hierover nog de volgende vragen:

Ter inleiding op de antwoorden: In opdracht van de provincie Overijssel wordt onder leiding van LTO 
Noord door de gezamenlijke gebiedspartners gewerkt aan het gebiedsproces Natura 2000 
Engbertsdijksvenen. Het gebiedsproces voor het Natura 2000 gebied Engbertsdijksvenen is nog niet 
afgerond. De Bestuurlijke Advies Commissie (BAC), waar de gemeente onderdeel van uit maakt 
(vertegenwoordigd door wethouder van Abbema), doet op basis van het proces een voorstel met 
maatregelen voor het betreffende gebied aan Gedeputeerde Staten. Gedeputeerde Staten nemen 
over dat plan een besluit.

A. Is het college op de hoogte dat de huidige bewoners in dit gebied als eis stellen om in ieder 
geval te kunnen blijven wonen en dat de BAC heeft toegezegd dat de bewoners kunnen 
blijven wonen met droge voeten? 

Antwoord: Ja, het college is op de hoogte van de zorgen van inwoners uit het gebied. 

B. Is het college voornemens om, ongeacht welke variant er wordt gekozen en voor de 
uitvoering, een gedegen onderzoek uit te laten voeren naar de verschillen in natheid van de 
percelen?

Antwoord: Nee, het college doet geen onderzoek.

Het kernteam van Engbertsdijksvenen beoordeelt (op basis van de hiervoor genoemde 
onderzoeken) de verschillende varianten op verschillende criteria, waaronder ook de impact (o.a. 
vernatting) van de maatregelen op de omgeving. In deze beoordeling worden tevens de 
mogelijkheden van mitigatie geanalyseerd. Op basis van de uitkomsten van alle onderzoeken stelt 
het kernteam een advies samen dat wordt voorgelegd aan de BAC. Besluitvorming over het 



uiteindelijke inrichtingsplan vindt plaats in de BAC. De BAC dient dit advies over het definitieve 
inrichtingsplan in bij Gedeputeerde Staten van Overijssel.  Gedeputeerde Staten neemt daarna 
over dat plan een besluit.

C. Is het college voornemens om de mitigatie uit te voeren voordat de uitvoering van het 
project verder opgepakt wordt? Of, wanneer er in fasen wordt gewerkt, de mitigatie in ieder 
geval tijdens fase 1 wordt uitgevoerd?

Antwoord: Dit is niet aan het college.

D. Het gehele project vergt veel van de betrokken boerenbedrijven en inwoners. 
Boerenbedrijven moeten worden geholpen door ze uit te kopen en inwoners door hun 
percelen voldoende te mitigeren. Hoe denkt het college dat te bewerkstelligen?

Antwoord: Via de vertegenwoordiging in de BAC vraagt gemeente Twenterand aandacht voor 
belangen van inwoners, ondernemers uit  het gebied en voor de belangen van onze 
(buur)gemeente. Momenteel werkt het gebiedsproces hier een plan voor uit en besluitvorming 
hierover volgt later in de BAC. Daarna is de provincie verantwoordelijk voor uitvoering van de 
maatregelen, mitigatie en schadeloosstelling.

E. Het CDA Twenterand is van mening dat gebiedsmitigatie de voorkeur geniet boven een 
mitigatie per perceel afzonderlijk. Kan de wethouder een toelichting geven over hoe het 
college hierover denkt? 

Antwoord: Het gebiedsproces werkt een gebiedsmitigatie uit. Er wordt zowel naar 
gebiedsmitigatie gekeken als mitigatie per perceel. Dit is locatieafhankelijk en daarom maatwerk. 
Besluitvorming hierover volgt later in de BAC.

F. Is het college van mening de doelstellingen Engbertsdijksvenen te kunnen halen? Wordt het 
gezien de klimaatsverandering/droogte niet een te grote uitdaging om het gebied te 
vernatten? Is het college voornemens om wellicht de doelstelling bij te stellen? 

Antwoord: Dit is niet aan het college. 

G. Heeft het waterwinning gebied Vriezenveen invloed om het onttrekken van water voor 
Engbertsdijksvenen? Zo nee, hoe kan het niet van invloed zijn, gezien de Pollen lager ligt dan 
Engbertsdijksvenen? 

Antwoord: Vitens werkt in de planvorming voor de drinkwaterwinning  momenteel aan het 
opstellen van een Milieu Effect Rapportage (MER) hierover. Door het kernteam wordt rekening 
gehouden met het project ‘zoektocht drinkwaterwinning Vriezenveen Noord’. 

H. Welke (nadelige) consequenties kunnen er ontstaan voor de omwonenden door de ingrijpen 
in de bodem structuur? 

Antwoord: Wij begrijpen deze vraag niet.

I. Hoe denkt het college de leefbaarheid van het gebied in stand te houden, indien de 
landbouw als economische motor uit het gebied verdwijnt?

Antwoord: Er wordt in het gebiedsproces gewerkt aan een integraal plan waarbij natuur, 
landbouw en maatschappelijke ontwikkelingen worden versterkt in Engbertsdijksvenen.  Het is 
niet de bedoeling dat landbouw geheel uit het gebied (bufferzones) verdwijnt, de inzet van de 



BAC is ook daarop gericht. Wel kan de landbouwbedrijfsvoering veranderen en kunnen er kansen 
voor recreatie en toerisme ontstaan. 

J. Zijn er op dit moment concrete plannen voor combi-kansen, bijvoorbeeld een fietspad langs 
de Gravenlandweg en de Paterswal? Zo ja, welke plannen liggen er? Hoeveel geld is er 
beschikbaar vanuit de gemeente Twenterand voor de realisatie van combi-kansen? 

Antwoord: Van de inwonerswerkgroepen die bezig zijn met het ontwikkelen van hun ideeën voor 
Combikansen zijn er op dit moment plannen voor recreatieve routes rondom het gebied en op 
gronden SBB, plan samenwerking Veenmuseum – SBB, veilige fietspaden, replica Turfvaart 
Schipsloot. Daarnaast loopt het traject voor verkenning circulaire landbouw. Hoeveel geld er 
vanuit de gemeente Twenterand beschikbaar is voor (co)financiering van de plannen, is aan uw 
raad.

K. Hoe denkt het college over de kans om draagvlak te creëren door het woning-contigent voor 
Vriezenveen, Westerhaar, Kloosterhaar en/of Langeveen? Oftewel, de realisatie van 
woningen in de omliggende dorpen.

Antwoord: Bouwmogelijkheden in de kernen zijn afhankelijk van de lokale woningbehoefte, 
beschikbare plancapaciteit en effecten op de bestaande plan- en woningvoorraad.

L. Wat is de exacte begroting van het algehele plan, kan het college daar duidelijkheid over 
geven?

Antwoord: Provincie Overijssel heeft budget voor de ontwikkelopgave Natura 2000 
Engbertsdijksvenen gereserveerd. Uiteindelijke besluitvorming over deze middelen verloopt via GS 
en eventueel PS van Overijssel (bij de vaststelling van het inrichtingsplan/PIP voor de externe 
maatregelen).


